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Egy fiatal asztaltársaság

Budakeszi Lokálpatrióták Egyesülete

Kávéházi beszélgetésként 
indult, 2009. május 6-án az 
alapszabály elfogadásával meg
alakult a Budakeszi 
Lokálpatrióták Egyesülete. 
Kacskovics Bélával, a társaság 
életre hívójával, az egyesület 
frissen megválasztott elnöké
vel beszélgettünk.

- Hogyan kezdődött az egész? 
Miként jött létre az egyesület?

- Január végén írtam egy kör
levelet a helyben lakó ismerőse
imnek, hogy a következő héten 
üljünk le beszélgetni a helyi köz
életről. Beszélgetéssorozatot ter
veztem az elmúlt évek mozdulat
lanságának és a várossal össze
függő hiányérzetünk okairól. Már 
a válaszlevelekből érzékelhető 
volt a vártnál jelentősebb érdek
lődés, majd az első alkalommal 
közel húszán gyűltünk össze. A 
második meglepetés akkor ért, 
amikor kiderült, hogy a jelenlevők 
nagy része nem is beszélgetni 
akar, hanem végre tenni valamit. 
Másodszor már közel harmincán 
ültük körül az egyre terebélye
sedő asztalt, tehát nagyon hirte
len, viszonylag nagy létszámú 

társaság jött létre az amúgy meg
lehetősen álmos közéletűnek 
gondolt településen. Az első gon
dolattól az asztaltársaság néhány 
hónap alatt eljutott az egyesület 
megalakításához.

- Mi hozta a résztvevőket ebbe 
a társaságba?

- A változtatás szándéka. A 
megjelentek már az első találko
záskor is konkrét feladatokat és 
vállalásokat fogalmaztak meg, 
amiknek a végrehajtását azóta is 
szervezik. Nagyon sok új arc, 
tenni akaró fiatal jött el, akik 
eddig soha nem jelentek meg a 
város közéletében, és persze 
néhány korábban megismert köz
életi személyiség is. Az alapító 
tagok átlagéletkora 40 év körül 
van, tehát egy viszonylag fiatal, 
tetterős, aktív csapat látott mun
kához.

- Mi a legfőbb céljuk?
- Egy közösségformáló, mobi

lizáló erőt szeretnénk megjelení
teni a településen, amelyhez 
mások is csatlakozhatnak, és ily 
módon lendületbe kívánjuk hozni 
ennek a páratlan adottságú város
nak a közéletét. A település föld
rajzi helyzete kiváló, szellemi 

értékekben és aktív kisközössé
gekben rendkívül gazdag, de ezt 
érzésünk szerint az elmúlt évti
zedekben nem sikerült jól hasz
nosítanunk. Ennek okát többek 
között abban látjuk, hogy a jelen
lévő erőforrások szétforgácsoltak. 
Ezen szeretnénk változtatni. 
Közös pontokat akarunk találni 
Budakeszi tevékeny szervezetei
vel és olyan, eddig megszólítatlan 
városi polgárokkal, akik személye
sen részt vállalnának ebben a 
munkában. Túl akarunk lépni 
azokon az ellentéteken, melyek 
erősen megviselték településünk 
közéletét. Az általánosan megfo
galmazott, nehezen megfogható 
elképzelésekkel sem a közössé
gek, sem tagjaik, sem a jelenleg 
még kívülállók nem tudnak azo
nosulni, azokért tenni sem akar
nak. Feladatunknak tehát konkrét 
célok meghatározását, a konkrét 
tevékenységek megvalósítását 
tekintjük.

- Miként tervezik meg a munkát?
- A célok eléréséhez szüksé

ges cselekvési tervek kidolgozásá
ra munkacsoportokat alakítottunk 
ki - a társaság tagjai érdeklődési 
körének és szaktudásának megfe
lelően. Ezekre a tervekre általában 
igaz, hogy a nagy és hosszú távra 
szóló elképzeléseket is igyek
szünk kisebb, rövid távon végre
hajtható feladatokra osztani. A 
cselekvési tervek nagyrészt még 
félkészek, de közülük egyet már 
megismerhetett a város: május 
10-én, a Fák és Madarak ünnepén 
az EFMK-ban, ahol az Egyesület 
NATÚRPARK munkacsoportja 
ismertette programját a 
Dendrológiai Alapítvánnyal közös 
rendezvényén. Ezt megelőzően ez 
a munkacsoportunk egyébként 
már részt vett az április végén 
megrendezett Föld Napja mamut
fenyő-ültetésén is.

- Mi alapján terveznek?
- Az egyik, előre tervezetten 

rövid életű munkacsoportunkban 
elkészítettünk egy problématér
képet, melyben azokat a problé
mákat és kapcsolatukat össze
geztük, amelyek véleményünk 
szerint akadályozzák a település 
fejlődését. Ezt az összegzést is be 
fogjuk mutatni a közeljövőben, és 
ezzel le is zárul az első projek
tünk. Ezen kívül van egy civil 
szervezetekkel kapcsolódási pon

tot kereső, egy városszerkezeti 
kérdésekkel foglalkozó, egy köz
biztonsági, egy oktatási-kulturális 
és végül egy „magyar áruk-őster
melők” számára állandó értékesí
tési lehetőséget szervező munka
csoportunk. Ez utóbbinak egyéb
ként már vannak biztató eredmé
nyei, de ezek még messze nem 
fedik le a várhatóan széleskörű 
igényeket.

- Olyan témákat vetett fel, 
amelyek többsége mögött akár erős 
üzleti érdek is feltételezhető. Nincs 
valami hátsó szándékuk?

- Nincs. Egyébként nem 
üzlet, hanem kényszerítő szük
séglet, hogy egy élhető, kulturált 
város lakói lehessünk, ahol elkép
zelt céljaink megvalósulhatnak. 
Közösségi érdekeket nem szolgá
ló tevékenységet az egyesület 
nem támogat, abban szerepet 
nem vállal. Viszont minden olyan 
tevékenységet támogatni fog. ami 
igazoltan hosszú távon is jobb 
életminőséget hoz, függetlenül 
attól, hogy az üzleti vagy társa
dalmi kezdeményezés. Csak az a 
fontos, hogy közösségi értéket 
teremtsen! Legyen annak gazdája 
egyesületi tag, egyszerű helyi 
lakos, vállalkozás, vagy éppen 
egy nem itt élő személy, gazdasá
gi vagy civil szervezet, a lényeg a 
közösségnek adott érték! Ne 
állítsuk mindenáron szembe az 
egyéni érdekeket a közösségi 
érdekekkel!

- Hogyan gondolják távol tar
tani magukat a helyi politikától?

- Az alapszabályunk szerint 
párttagok és önkormányzati képvi
selők lehetnek tagok, ám nem 
válaszhatók be az egyesület opera
tív vezetésébe, ugyanakkor az 
ellenőrző testületbe sem. 
Meghatározó szerepet nem vállal
hatnak, de a város iránti elkötele
zettségükre, szakértelmükre számí
tunk, hiszen ők érdemi munkát 
elsősorban a pártjukban, illetve az 
önkormányzatban végeznek. Ha 
egy tisztségviselőnk párttag vagy 
önkormányzati képviselő lesz, akkor 
köteles tisztségéről lemondani, de 
természetesen tag maradhat.

- De befolyásolhatják az egye
sület munkáját?

- Természetesen befolyásol
hatják! Az egyesületünkben min
denki „befolyásol” mindenkit. így 

lesz hatékony a tevékenységünk.
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- A jövőre esedékes önkor
mányzati választásokon szándé
koznak indulni?

- Semmiféle politikai szerepet 
nemvállalunk! Alapszabályunknak 
megfelelően sem az önkormány
zati, sem a parlamenti választá- 
sosokon nem fogunk pártokat, 
személyeket támogatni!

- Az elmúlt évtizedekben több 
hasonló kezdeményezés is megje
lent, aztán szép csendben kimúlt. 
Nem fenyegeti önöket is ez a 
veszély?

----------------------------------------------- ♦

A beszélgetés elején említettem, 
hogy a társaság munkáját részben a 
témák, részben a tagok érdeklődése 
és szakmai orientálódása mentén 
szervezzük meg. Most az elején tar
tunk, a társaság kezdeti lendülete 
nagy. Nem a kudarc, hanem sokkal 
inkább a felelősségünk, és a cselek
vés lehetősége lebeg a szemünk 
előtt. Sokan támogatnak, biztatnak 
bennünket az egyesületen kívülről 
olyanok, akik régen várják azt az 
összefogást, amely most valóban 
megvalósulni látszik.

♦-----------------------------------------------

- Hat-nyolc év múlva milyen 
várost szeretnének itt látni?

- Élőt, barátságosat, tisztát. 

Természetesen nagyon fontos az 
utak, a járdák állapota, az óvodák, 
az iskolák helyzetének megoldá
sa, de talán mindannyian egyetér
tünk, hogy nagyon fontos egy 
pezsgő közélet, még pontosab
ban közösségi élet kialakulása, 
amely folyamatosan újabb és 
újabb kapcsolatokat teremt. 
Minden működő közösséget az 
újratermelődő kapcsolatok 

működtetnek. Valószínűleg van 
mindegyikünkben egy kép: a kis
város. Ezt van, aki poros, kopott 
házak és utcák összedobált hal
mazaként idézi fel, de talán töb
ben közülünk a nyüzsgő, életvi
dám, gyerekektől hangos, ápolt 
utcákon beszélgető emberekkel 
teli városképben érzi otthon 
magát. Mi az utóbbiban hiszünk. 
Az adottságaink megvannak, csak 
tenni kell érte, és ezért teszünk 
mi is.

Szentpály Juhász Miklós

Napkollektorok és digitális táblák

A 21. század óvodája lesz a Tarkabarka-Kunterbunt

Budakeszi Város Német 
Önkormányzata 2008. év 

szeptemberében elnyert pályá
zatával megkezdődhet a 
Tarkabarka óvoda rekonstrukci
ója. Kóthyné Dr. Herczeg Mária, 
az önkormányzat elnöke a 
pályázat viszontagságairól, az 
előkészületekről és a jövőben 
elkészülő óvoda sok-sok újdon
ságáról adott tájékoztatót a 
Hírmondónak.

Valószínűleg kevesen tudják a 
budakesziek közül, hogy az óvoda 
a település egyik legrégebbi épüle
te: csaknem 150 éve működik. A 2. 
világháború után a német nemze
tiségi oktatás 1972-től indult el 
Budakeszin az akkori községi 
tanács felügyelete alatt. 2003-ban 
megkapta a német önkormányzat 
az óvoda fenntartói és működési 
jogát. Ettől az időtől kezdtünk el 
gondolkodni azon, hogy miképpen 
tudnánk ezt a korszerűtlen épüle
tet felújítani, mert azt tapasztal
tuk, hogy a sok toldozás-foldozás 
semmit nem old meg semmit - de 
legalább sok pénzt visz el.

Az első pályázatunkat 2007- 
ben adtuk be a KNOP (Közép 
Magyarországi Operatív Program) 
kiírását követően. Ennél a pályá

zatnál még csak fenntartói és 
használói voltunk az intézmény
nek, mely előnytelen pozíciót 
jelentett: elutasítottak minket. Ezt 
látván a város önkormányzata 
2007. év őszén úgy döntött, hogy 
a német önkormányzat tulajdoná
ba adja az épületet. Az új helyzet 
lehetővé tette, hogy 2008. szep
temberében végre elfogadják 
pályázatunkat.

A projekt összköltsége 270 
millió Ft. Ebből a vissza nem térí
tendő támogatás 242 millió Ft, az 
önrész pedig 28 millió Ft.

Ehhez az önrészhez segítsé
get kaptunk testvérvárosunktól 
Lich-től, és a düsseldorfi 
székhelyű Hermán Niermann 
Alapítványtól, továbbá itt 
Budakeszin támogatói téglajegye
ket lehet vásárolni.

Június közepén indul az óvoda 
átépítése és várhatóan 2010 feb- 
ruárjában-márciusában készül el. 
Addig átköltözünk az önkormány
zattól kapott Erkel u. I. sz. házba. 
Természetesen itt is szükség lesz
némi átépítésre, hogy az óvoda, 
ha nem is ideális, de viszonylag 
megfelelő körülmények között 
üzemelhessen ebben az átmeneti 
időben. Ennek költségeit is Lich 
városa III. a Hermán Niermann 
Alapítvány állja.

Az intézmény tervezési mun
káit a budakeszi székhelyű 
Archiflex Stúdió készítette el. 
Tanári szobák, tornaterem, télikert 
is része lesz a komplexumnak, és a 
berendezés is teljesen kicserélő
dik. Alkalmas lesz látás-, hallás- 
és mozgássérült gyerekek és szü
leik fogadására is.

Hat csoport lesz az egyenként 
50 m2-es szobákban, külön 

öltözővel és mosdóval. A befoga
dóképesség a jelenlegi 120 főről, 
150-160 főre fog emelkedni. 
Természetesen továbbra is első
sorban német nemzetiségű, buda
keszi gyerekeket fogunk felvenni, 
de a környező településekről is 
lehetőség lesz német nemzetiségi
ek felvételére.

A legkorszerűbb informatikai 
eszközök, digitális táblák, projek-
torok fogják segíteni a magas 
színtű oktatást.

A fűtés és a melegvíz jelentős 
hányadát napkollektorok fogják 
biztosítani, melyek telepítéséhez a 
lichiektől kapunk műszaki taná
csokat. Belsőépítészetileg is sok 
szép megoldást fogunk találni. A 
napsárga-világossárga kombináció
ja lesz az uralkodó szín.

Ha találunk rá vállalkozót, 
akkor De Ponté Józsefnek, Budakeszi 
díszpolgárának be- és kitelepítést is 
ábrázoló mozaikképével fogjuk 
díszíteni a lépcsőházat.

Horváth Jenő


